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[Indenrigs- og boligministeren.] 
bliver herefter ifølge forslaget ikke i nogen 
kommune forhøjet til et niveau, der ligger 
væsentligt over niveauet i Københavns og 
Frederiksberg kommuner, i hvilke der med 
virkning fra 1. april 1955 er sket en for- 
højelse af grundskyldpromillen til henholds- 
vis 11,0 og 12,0. 

I overensstemmelse med principperne for 
de huslejeforhøjelser, der lige er gennemført 
ved ændring af lejeloven, foreslås det end- 
videre, at forhøjelsen af ejendomsskylden 
ikke skal gælde de nyere ejendomme og 
kun i begrænset omfang skal have virkning 
for ejendomme, der er bygget i de første år 
efter krigen. Jeg henviser herom til bestem- 
melserne i forslagets § 1, stk. 2, og bemærk- 
ningerne hertil. Endvidere indeholder for- 
slagets § 2 en bestemmelse om, at de 
lejligheder i ejendomme bygget før 1890, 
der ifølge lejeloven kun får en begrænset 
huslejestigning, ikke skal kunne få lejefor- 
højelse som følge af de her foreslåede for- 
højelser af ejendomsbeskatningen. 

De midler, der indkommer ved den fore- 
slåede forøgelse af ejendomsbeskatningen, og 
som for samtlige købstæder kan anslås til 
noget under 20 mill. kr. årlig, skal af kom- 
munerne henlægges til et særligt fond til 
imødegåelse af eventuelle tab på kommu- 
nale garantier for statslån i henhold til 
byggestøttelovgivningen. Efter 5 års forløb 
skal midlerne dog tillige kunne anvendes 
ved finansieringen af kommunernes anlægs- 
virksomhed, herunder til saneringsformål. 

Med disse ord vil jeg gerne anbefale lov- 
forslaget til folketingets hurtige og velvil- 
lige behandling. 

Formanden: Udenfor dagsordenen giver 
jeg ordet til det ærede medlem hr. Bertel 
Dahlgaard, for at han som ordfører for 
forslagsstillerne kan fremsætte det anmeldte 
forslag til beslutning af folketinget. 

Ordføreren for forslagsstillerne (Bertel 
Dahlgaard): Ved finanslovforslagets tredie 
behandling udtalte jeg, at det radikale ven- 
stre med megen betænkelighed så på, at der 
herhjemme ikke er det fornødne samarbejde 
mellem de organer, der har den afgørende 
indflydelse på landets økonomiske politik, 
og at vi derfor agtede at stille forslag om, 
at der søges tilvejebragt et sådant samar- 

bejde. Det er dette forslag, jeg her på det 
radikale venstres vegne fremsætter i form 
af forslag til beslutning af folketinget om ned- 
sættelse af et udvalg til overvejelse af sam- 
arbejde mellem de for landets økonomiske 
politik bestemmende faktorer. 

Som jeg sagde ved finanslovforslagets 
tredie behandling, er de organer, der har 
den afgørende indflydelse på den økonomi- 
ske politik, regering og folketing, national- 
banken samt organisationerne. Hvert af 
disse organer er bestemmende eller medbe- 
stemmende for bestemte sider af den øko- 
nomiske politik. Regering og folketing be- 
stemmer finanspolitikken; nationalbanken 
er der tillagt en meget stor myndighed med 
hensyn til kreditpolitikken, og organisa- 
tionerne udøver den afgørende indflydelse 
på løn- og avanceforhold. Men der er ikke 
et rationelt samarbejde mellem de organer, 
der således varetager de forskellige sider 
af den økonomiske politik. Ofte handler de 
nævnte organer uafhængigt af hinanden, 
eller deres handlinger modvirker hinanden, 
så det hindres, at den økonomiske politik 
kan. følge en fast langtidslinie, der sikrer 
den fornødne balance i landets økonomi. 

Der er vel ingen, der vil bestride, at 
denne mangel på koordination af de øko- 
nomiske kræfter, de økonomiske faktorer, er 
medvirkende til de valutavanskeligheder, 
Danmark fra tid til anden er udsat for. 
Vi er efter vort skøn for tilbøjelige herhjem- 
me til at lukke øjnene for disse for den øko- 
nomiske politik fundamentale problemer. 
Vi vil have økonomisk frihed, vi vil have 
adgang til frit valg af livsstilling, vi vil have 
frihed for organisationernes magtudfoldelse, 
og vi vil have sikret fuld beskæftigelse, men 
samtidig bevare en skarp fagafgrænsning. 
Derimod er der meget ringe forståelse af, at 
forudsætningen for alle disse friheder i for- 
bindelse med retten til begrænsning af 
andres frihed er, at man bøjer sig ind under 
et samarbejde, at der finder en koordinering 
sted af de økonomiske kræfter, så de ikke 
trækker hver i sin retning og en fast linie 
i den økonomiske politik derved umulig- 
gøres. Man må nå frem til, at der i frit sam- 
arbejde eller af samfundet afstikkes visse 
rammer for erhvervslivet og arbejdslivet, 
men at der så også til gengæld indenfor 
disse rammer sikres fri udfoldelse af den 
enkeltes evner og initiativ. Det er det, de 
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[Bertel Dahlgaard.] 
svenske liberale kalder rammeøkonomi. Det 
drejer sig her om noget centralt i spørgs- 
målet om vor evne til at klare landets 
økonomi. Der hersker en vis ulyst til at 
gribe fast om nælden, og så lader man det 
hele gå på den gamle manèr, hvor hver 
trækker i sin retning. Men skal vi nå frem 
til en fast linie i vor økonomiske politik, er 
det efter vort skøn nødvendigt, at alle 
herhenhørende problemer snarest tages op 
til en samlet overvejelse, således som 'det 
foreslås i det foreliggende forslag til be- 
slutning. Disse overvéjelser må selvfølgelig 
ske under medvirken af særlig økonomisk 
sagkyndige og i forbindelse med repræ- 
sentanter for de interesserede parter. 

Udfra denne tankegang foreslås det, at 
folketinget opfordrer finansministeren til 
at nedsætte et udvalg med den opgave 
at undersøge, om landets valutariske og 
økonomiske vanskeligheder delvis skyldes 
et svigtende samarbejde mellem de organer, 
der er af størst betydning for landets øko- 
nomiske politik, og, såfremt dette må anses 
for at være tilfældet, da at overveje for- 
merne for et bedre samarbejde i fremtiden. 

Det foreslås, at udvalget skal bestå af 
et formandsskab på fem medlemmer: et 
medlem udnævnt af finansministeren, et 
udpeget af nationalbanken samt tre af 
finansministeren i forståelse med folketinget 
udnævnte nationaløkonomisk sagkyndige. 
Finansministeren skal udpege en formand 
blandt formandsskabets medlemmer. Af 
udvalgets øvrige medlemmer udpeger De 
samvirkende Fagforbund to og Dansk 
Arbejdsgiverforening to, hvoraf den ene 
med landøkonomisk indsigt og den anden 
med indsigt i industriens og håndværkets 
forhold. Det foreslås, at udvalgets for- 
mandsskab inden udgangen af november 
måned i år skal afgive en rapport til finans- 
ministeren og til folketinget om resultatet 
af udvalgets arbejde. 

Jeg håber, folketinget vil give sin støtte 
til, at der kan vindes frem til en beslutning 
i den sag, som omhandles i dette forslag, 
og jeg anbefaler forslaget til tingets velvillige 
behandling. 

Formanden: Det nu fremsatte forslag til 
beslutning af folketinget vil blive omdelt. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Eneste behandling af indstilling fra ud- 
valget for forretningsordenen angående folke- 
tingets samtykke i henhold til grundlovens 
§ 57. 

(Udvalgets betænkning og indstilling fin- 
des i tillæg B. sp. 609). 

Indstillingen sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. I 

Udvalgets indstilling 
vedtoges enstemmigt med 125 stemmer. 

Formanden: Der vil nu blive givet med- 
delelse til justitsministeren om denne ved- 
tagelse. 

Den følgende sag var: 

Tredie behandling af forslag til lov om fort- 
sat ydelse af den i § 3 i lov nr. 493 af 20. de- 
cember 1950 om Danmarks deltagelse i det 
skandinaviske luftfartssamarbejde omhand- 
lede statsgaranti. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
3847; udvalgets tillægsbetænkning findes i 
tillæg B. sp. 613). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget, sattes til forhandling. 

Ordføreren (Horn): På udvalgsflertallets 
vegne skal jeg anbefale lovforslaget til ved- 
tagelse uforandret. 

Gottschalck-Hansen: Idet jeg henviser til 
de bemærkninger, jeg har fremført under 
lovforslagets første og anden behandling, 
skal jeg anbefale, at man undlader at 
stemme. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslaget 
vedtoges med 96 stemmer mod 10; 18 med- 
lemmer tilkendegav, at de hverken stemte 
for eller imod. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 


